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Dineren op grote 

hoogte
‘Violen Pim’

Ryan  van de weeRd . . .
‘Dat wil ik ook!’

Jolanda pRinsen . . .buuRtdineR . . .opzoomeRen . . . 
4

Was een echte aanpakker

OPZOOMEREN  foto: Willem Brand

BUURTDINER   foto: Nina van Hilst
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beste wiJkgenoten

Gezond, verantwoord, en niet minder 
belangrijk; erg lekker !

In een mooie ambiance en schitterend terras 
vindt je bij ons een combinatie van koffie, lun-
ches, smoothies, wijnen en bites.

Alles vanuit de gedachte:

bart schanssema
hdkwijkraad@gmail.com

Een nieuw seizoen kunst en cultuur
daarvoor gaan we naar de Schuur

er is daar voor ieder en elk wat wils
toneel, dans en mooie films

Of we gaan met zijn allen naar de Phil… 
Wat zei u daar, zei u de Phil? 

Ik schrijf dit voorwoord de dag 
na onze Opzoomerdag, die pre-
cies op de juiste momenten ge-
plaagd werd door stevige buien. 
Onze start was droog; het plan-
ten van de plantjes en opruimen 
was net klaar voordat een fikse 
bui het middagmaal inleidde. 
Verderop in deze Kampheilige 
staat een uitgebreid verslag. 

In de Wijkraad worden verschil-
lende onderwerpen getafeld. 
De overgang van wijkraad naar 
wijkplatform is dermate bij-
gesteld dat we er als wijkraad 
geen been in zien deze overgang 
te ondersteunen. De overgang 
wordt nog verder geformali-
seerd, er is een inspraakperiode 
die duurt tot medio oktober, 

waarna de gemeente het in beleid 
zal gieten. Daarnaast komt het pro-
ject rondom de Egelantier in immer 
concreter vaarwater. Er is recent 
een bewonersbijeenkomst geweest 
waar we bijgesproken zijn over de 
vorderingen. Op de website www.
hofhaarlem.nl is meer informatie te 
vinden. 

vRiJwilligeRs
Op een van de zonnige middagen 
hebben we met vrijwilligers een 
warme middag gehad om ze te be-
danken voor hun inzet. Daar kwa-
men ook weer goede ideeën uit om 
verder te bouwen aan onze wijk.

Op die middag kwam ook een bijna 
twintig jaar oude film (Kijk op de 
wijk 2004) naar boven. We willen 
deze plaatsen op de website van de 
wijkraad. Mochten bewoners daar 
vanuit privacy bezwaar tegen heb-
ben, laat het ons weten. 

Het veRkeeR
is een terugkerend thema dat we 
bespreken. Het sluit goed aan bij het 

Dezer dagen balance-
ren we tussen plens-
dagen en onverwachte 
zomerse genoegens.  

nieuwe gebiedsplan dat de gemeen-
te heeft opgesteld. Daarin staan vier 
thema’s:
- Dynamisch centrum van
  Zuid-Kennemerland,
- Groen / duurzaamheid,
- Betere bereikbaarheid voor 
   voetgangers, fietsers en ov 
 - Leefbaarheid.
We zijn in gesprek met de gemeente 
over hoe de projecten goed uit te 
voeren binnen onze wijk. 

De komende tijd staan de volgende 
bijeenkomsten / evenementen ge-
pland:

veRgadeRing wiJkRaad
(elke tweede maandag van de 
maand) in Flinty’s: 9 oktober, 13 no-
vember, 11 december. Tijdens deze 
vergadering zijn bewoners van de 
wijk van harte welkom om thema’s 
van hun gading ter tafel te brengen. 
Start: 19:30.

debat oveR wiJkplatfoRms
in de Pletterij op 3 oktober 20:00. 
Dit is een open debat over de wijk-
platforms. 

tot in de wiJk ! 

Ja, dat heeft een verlichte geest bedacht
dat kost een cent, maar dan heb je ook wat

Maar als u liever blijft in Het Heilig Land 
of niet te ver wilt lopen vanuit De Kamp

breng dan een bezoek aan het Frans

Harmen Malderik

 Een nieuw seizoen
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willem brand
tekst en foto’s

Graziella Curelli

Opzoomer-commissielid 
Bart zag dat het goed was, 
maar ook dat er nog best 
wat plantjes waren overge-
bleven. “Het gaat nooit niet 
weg,” zei hij terwijl Huis-
kamergeluk de laatste wijk-
bewoners had weggeblazen 
onder de gospeltonen van 
‘Let my people go’. En Bart 
kreeg natuurlijk gelijk.

tReetJe vooR Roni
Om elf uur liep José uit de 
Cornelissteeg met het laat-
ste treetje plantjes door de 
Egelantiertuin. Voor buur-
vrouw Roni, zei ze. 
De laatste viooltjes waren 
net even daarvoor mee-
genomen door de jongste 
Opzoomeraar, de achtjarige 
Pim. Nadat hij ze in de 
boomspiegel in zijn straat 
had geplant, liep hij naar 
de de Korte Hofstraat, de 
straat die eigenlijk een 
plein is en die voor hem 
makkelijk toegankelijk is 
via het pad achter het huis. 
“Hier is een mooi plekje 

de viooltJes van 
pim, de Jongste
opzoomeRaaR

De herfsteditie van het 
Opzoomeren viel niet in 
het regenwater, geluk-
kig. Om 10 uur ‘Je kunt 
de klok erop gelijkzet-
ten’ trapte Huiskamer-
geluk het plantjesuit-
deelfeest muzikaal af. 
En geen minuut eerder. 
Sommige wijkbewoners 
wreven zich nog even in 
hun ogen: zoveel herfst-
moois hadden ze nog 
nooit gezien. Om 10.10 
uur was iedereen ver-
trokken inclusief snoei- 
en heggenscharen en 
ander tuingereedschap. 

voor de viooltjes,” 
zei hij en wees op 
een paar ronde 
stenen in de kuil. 
Het zou zeker wel 
een ding worden, beaamde hij, om die eruit te ha-
len. Had Pim had hier een vooruitziende blik? 

twee violen etceteRa
Immers, voor de kuil was er een groenplan van een 
commissie, zei Mia van nummer 1. Welke commis-
sie dat was, wist ze niet. Haar man Arjan had er 
nog een schets voor gemaakt. En Arjan is niet zo-
maar de eerste de beste. Hij had op hun moestuin 
in Middelie bij Edam een tiny house neergezet.

De viooltjes van Pim hadden een mooi begin kun-
nen zijn. Om de kuil stonden al twee bankjes om 
rond de nieuw ontstane oase te zitten. De bankjes 
waren afsluitbaar en inklapbaar. Een poldermodel 
vanwege de hangjongeren die de vaste bankjes iets 
te lang en te luidruchtig hadden bezet. Arjan met 
een kwinkslag: “Wie de sleutel heeft is het grote 
raadsel van de Korte Hofstraat.” 
In de boomspiegel voor Pim’s huis had buurvrouw 
Tjitske al eerder een stokroos geplant. Buurvrouw 
Rini noemde het geheel ‘Twee violen, een trommel 
en een fluit’.

Het pompnestJe
Ondertussen had Es-
senhofbewoonster 
Jitske de grootste 
geveltuin in de Roze-
marijnsteeg nog wat 
uitgebreid. Ze ver-
zorgde nog steeds de 
plantjes die ze had 
gekregen van Ineke 
van Dam.
In de Essenhof had-
den Ans en Annemie 
de opgehaalde plant-
jes al een plekje ge-
geven.
Loet, de man van An-
nemie en nooit verle-
gen om een anekdo-
te, vertelde dat hij de 
roestige pomp – deel 
uitmakend van de ge-
veltuin – ooit had ge-
bruikt om witte kalk 
mee op te pompen 
in de put van stuka-
doorsbedrijf De Vries 
op de Turfmarkt. 
“Vorig jaar hebben 
er nog vogeltjes nog 
ingenesteld,” zei An-
nemie. 

gouden gRasspRiet
Om half een waren de meeste wijkbewoners al klaar 
met het schoonmaken van stoep en het vergroenen 
van geveltuintjes. Ze ontliepen zo een hevige plensbui. 
Voor de plantjes wel lekker.
Tijdens de overheerlijke lunch in het ABC-Architec-
tuurcentrum, immer de smakelijke afsluiting van het 
opzoomeren, werd de gouden Grasspriet uitgereikt. 
De wisselbeker die halfjaarlijks van eigenaar ver-
wisselt voor de mooiste wijkbijdrage, ging voor hun 
groene metamorfose van een stukje Kleine Houtstraat 
ter hoogte van de oude Roxy bioscoop naar Anneke en 
Hessel.
*De Opzoomercommissie bestaat uit Esmoreit, 
Cathalijne, Gabrielle, Ineke, Shu en Bart.
*De taart- en soepcommissie bestaat uit Ineke, 
Els en Elisabeth

Shalu en Adelbert

Opzoomercommissie en (op haar hurken) Graziella

‘Violen’ Pim met zijn 
ouders en broertje

Rini en Frank

Joke en Adam

Pim in ‘De KUIL’

TjiskeMia en Arjan

Anneke en Hessel

Huiskamergeluk met Anneke en Hessel

Loet

Marjan en Casper
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Enkele keren per jaar organiseert jonge-
rencentrum Flinty’s een buurtmaaltijd 
voor de bewoners van Heiliglanden en De 
Kamp. De jongeren van Flinty’s worden 
begeleid om een avond te vullen waarbij 
ze hosten, koken, serveren en muziek spe-
len. Normaliter wordt de avond bij Flinty’s 
gehouden. Deze speciale zomereditie was - 
net als enkele jaren geleden - op het mooie 
dakterras van DeDakkas.
Het team van DeDakkas verzorgde het 
eten en de jongeren van Flinty’s - bege-
leid door Melvin en Faith - hielpen met 
de verzorging. Met uitzicht over de stad 
verzamelden zo’n 70 bewoners van de wijk 
zich voor een gezellig samenkomen in de 
avondzon.

Op een zomerse woensdag 
12 juli was het terras van 
DeDakkas de gezamenlijke 
eetkamer van Heiliglanden 
en De Kamp. Jong en oud, 
nieuwe en jarenlange bewo-
ners kwamen samen voor 
een heerlijke en gezellige 
buurtmaaltijd verzorgd door 
DeDakkas samen met het 
team van Flinty’s. Een zon-
nige zomeravond met onze 
buurtbewoners.

baRbecue
Bij een zomeravond hoort 
een barbecue en het team 
van DeDakkas en Flinty’s 
hadden zich uitgesloofd om 
een rijkelijk buffet neer te 
zetten. Vega burgers, kip en 
gambaspiezen kwamen van 
de Big Green Egg barbe-
cue. En de borden konden 
aangevuld worden met ver-
schillende salades, brood 
en dips. Aan de lange tafels 
was het genieten van het 
heerlijke eten, livemuziek 
en bijkletsen met de buren. 
Als kers op de taart werd 

ook de ijskar - cadeau gedaan door ijssalon Garrone 
- nog geopend voor een heerlijk ijsje toe.

Dank aan DeDakkas, Flinty’s en Garrone die deze 
fantastische avond voor de buurt hebben samenge-
steld. En hopelijk kunnen we volgende zomer uitkij-
ken naar een nieuwe zomereditie bij DeDakkas.

De nieuwe datum van de buurtmaaltijd bij 
Flinty’s is de kerstspecial op 20 december.DeDAKKAS

op gRote Hoogte

nina van Hilst
tekst

lenny Hazebroek
foto’s
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Dat Ryan een echte kattenliefhebber was, kon 
de wijk jaren terug merken. Toen er wel heel 
erg veel zwerfkatten rondliepen, heeft ze de 
oudjes gelokt en laten steriliseren. De jonkies, 
in twee jaar tijd telde ze er zelfs 53, heeft ze in 
samenwerking met de dierenambulance via een 
vangkooi te pakken gekregen en naar het ‘kat-
tenhotel’ van de stichting Help de Zwerfkat in 
Uithoorn gebracht. Er is een moment geweest 
dat ze zelf ook maar liefst 13 katten had. 
Ze vertelde ooit dat ze dompteuse had willen 
worden: met gróte katten werken. Ze zag ervan 
af, de circusschool in Valkenburg vond ze te ver 
weg. 

De afgelopen jaren stelde ze haar garage ie-
der voor- en najaar graag beschikbaar als er 
voor het Opzoomeren weer plantjes werden 
uitgedeeld. Zo konden we bij haar de gereed-
schappen die de Gemeente ter beschikking had 
gesteld, ophalen en weer terugbrengen. In 2022 
kreeg ze voor haar inspanningen de Gouden 
Spriet.
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Ryan van de weeRd
angélique, ineke & lenny
tekst

Op 30 juni jl. is Ryan uit de Kleine Houtstraat 
ten gevolge van een val van de trap bij haar 
thuis overleden. Ryan heeft veel voor onze 
wijk betekend en gedaan, naast de hulp die 
ze gaf aan individuele buurtbewoners die dit 
even nodig hadden. 

In de Kleine Houtstraat had ze, samen met haar 
in 2012 overleden partner Bert, de winkel Le 
Cruchon. Ze verkochten er antiek Frans aarde-
werk. In de winkel was een boerenkeuken, waar 
Ryan kookworkshops gaf voor kleine groepen. 
Hier maakte ze ook al die lekkere hapjes en sala-
des klaar, die ze ons jarenlang bij de nieuwjaars-
recepties en het Opzoomeren presenteerde. 

Na een welkomstdrankje moest er toch nog 
even serieus ‘gewerkt’ worden. Bart en Alex 
van de wijkraad hadden een soort speeddate 
verzonnen: ‘Vertel 1 op 1 waarom je het be-
langrijk vindt om iets voor de wijk te doen en 
wat zou nog beter kunnen?’ Daar kwam uit dat 
mensen het leuk vinden om contacten in de 
buurt te hebben, dat het goed voelt om iets in 
je leefomgeving te doen en dat je de buurt en 
je eigen straat of steeg in het bijzonder groe-
ner en leefbaarder wil maken.

Gelukkig blijft de actie niet beperkt tot men-
sen die met pensioen gaan, maar is er ook ver-
ser bloed. Al gauw ging het er ook over hoe je 
nog meer mensen actief maakt.
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op de dakkas

Op een bloedhete zondag in september 
werd een groep vrijwilligers uit de wijk 
verwend met een uitgebreid uitje.
Men hoefde er de wijk niet voor uit, het 
uitje vond plaats op de DakKas. 

Een praktische tip was om 
de activiteiten en vergade-
ringen (over bijvoorbeeld 
de wijkplatforms) wat 
strakker te melden in de 
wijkkrant. Een nader idee 
is om raadsleden uit te no-
digen om bijvoorbeeld naar 
leegstand in de wijk te kij-
ken. Ook de straattamtam 
kan wat meer in stelling 
worden gebracht door een 
praatje te maken met je 
buren en ze enthousiast te 

maken voor activiteiten. 
Ook zou je, in de lijn van 
het idee van de wijkplat-
forms, avondjes kunnen 
organiseren over b.v. ver-
duurzaming van je woning 
of over het vergroenen van 
je straat/buurt.

Na dit leuke intermezzo 
was het de hoogste tijd 
voor nog een drankje en 
een heerlijke vegetarische 
bitterbal.

ke
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losbReken
van de ketens
van de slaveRniJ

Zaterdag 1 juli was het feest 
in de tuin van het Frans Hals 
Museum waar Ketikoti Haarlem 
‘losging’.  De koning maakte 
excuses voor het slavernijver-
leden en vroeg vergiffenis. “De 
ketenen zijn verbroken, we zijn 
broeders en zusters,” zei hij. 

Premier Mark Rutte bood eerder ex-
cuses aan, stadsbestuurders van ver-
schillende grote steden gingen hem 
voor. Burgemeester Jos Wienen liet 

willem brand
tekst en foto’s

Danijel Đorđević
foto’s

het in zijn toespraak achterwege. 
Een gemiste kans of wacht hij het 
onderzoek af dat hij namens B&W 
laat doen?
Roland de Rooij, voorzitter van het 
comité Keti Koti Haarlem, wilde er 
eigenlijk geen woorden aan vuil ma-

ken. “We gaan voor verbroedering 
met in gedachten de woorden van 
minister Kajsa Ollengren: Wat er 
is gebeurd, mag nooit meer gebeu-
ren.” Na het officiële gedeelte zijn 
er workshops authentieke muziekin-
strumenten en hoofddoek vouwen. 

Veel applaus ging naar 
de groep jonge en oudere 
capoeiristas van Capoeira 
School Semente, die huist 
in Cultuurhuis Klein Heilig-
pand.

Ze herbeleven de tijd van 
de slavernij op de planta-
ges en met name het sym-
bolisch losbreken van de 
ketens door het uitbeelden 
van een ‘dansgevecht’ zon-
der elkaar aan te raken. 

Ryan was een echte aanpakker – tot het overlij-
den van haar Bert. Dit hakte er fors in, waarna 
het vuur beetje bij beetje begon te doven. 

Dankjewel voor wat je voor onze 
wijk hebt betekenD, ryan. rust zacht. 

Ryan van de Weerd met Bert Schoo

willem brand
tekst en foto

hier aDverteren?
zie pag 16
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Sinds wanneer de Huifkar aan de Vest zit, is 
niet duidelijk. Maar uit speurwerk hebben ze 
teruggevonden dat de kroeg in ieder geval al 
sinds 1962 bestaat. In de loop der jaren was 
de naam van het café ook nog kort De Hol-
lander. Dit was in de tijd dat er in het huis er-
boven brand woedde (zie foto). Janna is sinds 
afgelopen zomer de eigenaar en Audrey, die 
er al vele jaren hand- en spandiensten ver-
richt, heeft nu haar ‘formele aanstelling’ als 
barvrouw.
 

bRuine kRoeg
Het aantal bruine kroegen is fors afgenomen, 
waar er juist veel koffietenten zijn bijgekomen. 
Janna: “Ron, mijn man, heeft al jaren Tapperij 
La Comédie op de Kruisweg. Hij kwam hier 

ook  al lang.” Ron, die ook even aan-
schuift, vult aan “Een bruine kroeg 
past me als m’n spijkerbroek, zeg ik 
altijd”. Toen de vorige eigenaren van 
De Huifkar door nare persoonlijke 
omstandigheden hun kroeg al na 2,5 
jaar moesten loslaten, was het de 
zeer enthousiaste Audrey die Ron 
en Janna op het spoor zetten. Zij zijn 
door de vaste bezoekers gelijk met 
open armen ontvangen, zeker toen 

ze duidelijk maakten dat alles bij het 
oude zou blijven. Terwijl ze dit ver-
tellen, komt (de naar eigen zeggen 
80-jarige) gast Harry binnen. “Bier-
tje, Harry?” vraagt Audrey. “Ik kom 
hier niet voor een glas water, schat.” 
is zijn antwoord, met wat charmante 
twinkelingen in z’n ogen.
 

saamHoRigHeid
Als er één woord is wat de sfeer van 
de Huifkar goed weergeeft, is dat 
saamhorigheid. Audrey: “Of je hier 
nu al jaren komt of voor het eerst 
binnenstapt, de mensen zijn er voor 
elkaar en maken een praatje. Ga zit-
ten en je hoort er gelijk bij.” Gasten 
doen ook graag wat terug, vertelt 
ze “Een is slager en hij zorgt van 
tijd tot tijd voor bijv. gehaktballen of 
voor de vleespakketten bij de Kerst-
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de HuifkaR

angélique van poppelen
tekst en foto’s

HistoRie 
We zitten aan de bar, en 
naast Audrey en Janna 
komen en gaan de stam-
gasten die ook gevraagd en 
ongevraagd hun bijdrage 
willen leveren. Vooral dit 
laatste eigenlijk. Het zijn 
trouwe bezoekers die hun 
bruine kroeg koesteren en 
al veel jaren kennen: “Vroe-
ger waren er niet zoveel 
regeltjes en mocht er veel 
meer. Met ‘dit mag niet en 
dat mag niet’ moeten ze 
eens ophouden, schrijf dát 
maar op.”

De hoogste tijd om de 
schijnwerpers eens te 
zetten op de bruine 
kroeg in onze wijk: de 
Huifkar aan de Gasthuis-
vest. Het gesprek is met 
eigenaresse Janna Wes-
terhoven en haar zowel 
rechter- als linkerhand 
Audrey Voorn. 

C A F É “ D E  H U I F K A R ”

Haarlem,

bingo. Een ander ruimt aan het eind van de avond het 
terras vast op of helpt even met een reparatie als er wat 
kapot is.” Terwijl ze wijst naar twee (uit Engeland ko-
mende) gasten aan de bar: 
“En van hen hebben we dit 
discolight gekregen, kijk!” 
Het is ook duidelijk zicht-
baar tijdens het gesprek, 
men heeft oog voor elkaar. 
“Toen we nog niet open 
konden omdat de nieuwe 
vergunningen nog niet rond 
waren, zijn we op de ver-
jaardag van Stewart -een 
van onze vaste gasten- met 
z’n allen in de Hout gaan 
BBQ’en.” Het kan ook spon-
taan ontstaan.
Audrey: “Ik ben een fee-
der. Komt er een moment 
waarop er behoefte is aan 
wat samen eten, dan zorg 
ik daarvoor. Ik maak gehakballetjes of we halen HEMA-
worsten of chinees.”
 

daRts, kaaRten, muziek, bingo, uitJes
In het café hangen vier dartboards en er zijn nu vijf, 
bijna zes dartteams. Deze spelen, met elk vier personen, 
ook in een onderlinge competitie met/bij andere cafés.
“Als er buren uit de wijk zijn die ook een keer willen 
darten, laat ze vooral binnenlopen. Ze zijn van harte 
welkom! Er liggen altijd wel wat huispijlen klaar, althans 
als er niet net competitie wordt gespeeld.” aldus Audrey. 
Wat haar betreft is het duidelijk: hoe meer zielen, hoe 
meer vreugd.
“We hebben 5x per jaar 
het officiële Huifkar Dart 
Toernooi, waar iedereen 
aan mee kan doen. Ook als 
je niet aangesloten bent 
bij de bond.” Ze vervolgt: 
“Of iets heel anders: ook 
liefhebbers van klaverjas-
sen zijn welkom. We spelen 
nu nog maar 1x per maand, 
maar het is in opbouw. 
Zodra er meer mensen 
aanhaken, kunnen we dit 
uitbreiden.” Verder moe-
ten de gezamenlijke uitjes 
worden genoemd.  Met z’n 

allen bowlen, of die keer dat ze een boottocht maakten 
met een bezoek aan de Ketelfabriek. Audrey: “En niet 
te vergeten onze huiszanger: Roy Meijaard! Hij treedt 

hier al jaren op en neemt 
ook z’n eigen publiek mee!” 
Janna voegt toe:“We mogen 
bij evenementen als Ko-
ninginnedag en Jazz Haar-
lem livemuziek hebben. 
Daarnaast kunnen we voor 
(slechts) één keer per jaar 
een aparte vergunning aan-
vragen.” Ze doen hun best 
de geluidsoverlast voor de 
buren te beperken. 

Voor een drankje, darten, 
kaarten, maar ook sport kij-
ken is iedereen welkom.
Ze kijken bijvoorbeeld 
samen naar de GP, waar 
iedereen natuurlijk voor 

Max Verstappen is. “Bij voetbal ligt dit wel anders” duidt 
Janna “dan hebben we fans voor alle clubs, of het nu 
Ajax, AZ of Feijenoord is.“ 

tot ziens
Nogmaals, de saamhorigheid was goed voelbaar. “Ja, het 
is net een familie - maar dan wel hier in het café. We be-
moeien ons niet met wat er bij iedereen thuis gebeurt.” 
geeft Audrey aan. Als ik het café verlaat, is ze in gesprek 
met een groep jongeren. Ze hebben net hun bootje aan-
gemeerd om een toilet te zoeken en, nu ze hier toch zijn, 
gelijk maar even een biertje mee te pakken. 

Voor velen een warme, 
dierbare bubbel dus. Loop 
eens binnen en ontmoet 
Audrey, Janna of José (de 
dochter van Ron en Janna) 
achter de tap.
Een website is er niet, wil 
je wat meer weten, kijk dan 
op Facebook. 

De Huifkar,
Gasthuisvest 15A

Audrey

v.l.n.r. Ron, Audrey en Janna
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Jolanda pRinsen 
en de tiJd
peter beemsterboer 
tekst 

Jolanda prinsen, pepijn leupen 
en peter beemsterboer
foto’s

In maart 2024 worden 
in Haarlem twee over-
zichtstentoonstellingen 
gehouden van het werk 
van beeldend kunste-
naar Jolanda Prinsen.

Aan het begin van dat 
jaar verschijnt ook een 
boek over haar leven en 
werk van de afgelopen 
vijftig jaar onder de titel 
‘Zwaartekracht en tijd’. 
Over die halve eeuw 
sprak ik met Jolanda in 
haar woning annex ate-
lier in de Kleine Hout-
straat.

In 1947 werd Jolanda gebo-
ren aan de Jan Gijzenkade 
in Haarlem. Samen met 
haar twee jaar oudere zus 
groeide zij op in een mu-
zikaal gezin. “Mijn vader 
was in zijn vrije tijd dirigent 
en arrangeur van de Haar-
lemse Hawaiian Vereniging 
(HHV), een dansorkest met 
vijftig muzikale amateurs. Na de 
oorlog werkte hij eerst als boekhou-
der bij het Provinciaal Elektriciteits-
bedrijf van Noord-Holland (PEN). 
Veel orkestleden werkten ook bij het 
PEN. Het bestond voornamelijk uit 
snaarinstrumenten, zoals strijkers, 
gitaren, mandoline en, banjo’s. Mijn 
moeder zong en mijn vader speelde 
gitaar. Mijn moeder kon heel goed 
tekenen, vooral planten, en ze heeft 
mijn vader ook eens afgebeeld als 
een zigeuner met een gitaar. Ze was 
coupeuse en voor de orkestleden 
maakte ze Hawaiiaanse kransen 
en rieten rokjes. Op zaterdag werd 
gerepeteerd in de Haarlemse Kegel-
bond (HKB), op de hoek van de Tem-
peliersstraat en de Van Eedenstraat. 
Het was een heel populair dansor-
kest. Als ze optraden in de HKB was 
het altijd bomvol.”

Na het PEN werkte haar vader bij 
een importeur van marmer en daar-
na werd hij directeur van de Imperi-
al Tobacco Company in Amsterdam. 
“Van acht tot vier was hij naar zijn 
werk. Zodra hij thuiskwam, ging hij 
spelen op zijn contrabas. Zijn hart 

lag bij de jazz en 
bij de contrabas.
Hij zat in verschei-
dene jazzcombo’s, 
onder andere in 
De Narren, dat 
was genoemd naar 
hun drummer Nar 
de Hartog. Ko 
Wijnands speelde 
er trompet.” Jo-
landa heeft de 
contrabas van haar 
vader nog altijd 
in haar bezit. “Ik 
mis dat geluid heel 
erg. Thuis was er 

altijd muziek. Als ik uit school kwam, 
hoorde ik zijn contrabas of zijn gi-
taar. Muziek was het licht in mijn 
vaders bestaan. Als hij ’s avonds niet 
op stap was met de band zat hij ar-
rangementen te schrijven voor het 
orkest.”

Jolanda was een schuchter kind. 
Ook binnen het gezin trok ze zich 
meestal terug. Ze las heel veel. Op 
een keer namen haar ouders haar 
mee naar Het huis van Looy aan 
de Kleine Houtweg. Jacobus van 
Looy (1855-1930) was schilder en 
schrijver. Hij was opgegroeid in het 
Burgerweeshuis, het huidige Frans 
Hals Museum. “Toen ik die schilde-
rijen zag, dacht ik: “Dát wil ik ook!” 
Het was een levensbepalend mo-
ment voor mij. Als je een kunstwerk 
maakt, dan wordt dát je venster naar 
de wereld. Je bereikt andere men-
sen, maar je kunt zelf buiten beeld 
blijven.”

Jolanda ging heel veel te-
kenen. Een mooi voorbeeld 
daarvan is de tekening die 
ze als 13-jarige maakte van 
de Gravestenenbrug en de 
Waag. Ze was ook al vroeg 
bezig met andere vormen 
van beeldende kunst, zoals 
bijvoorbeeld de hond van 
klei uit 1961.
“Ik kreeg vioolles, maar ik 
ging ook op dansles. Bij de 
Kennemer Dans- en Bal-
letstudio kreeg ik les in 
klassiek ballet van Gloria 
Tschernoff, een grote rood-
harige vrouw die ook heel 
lenig was. Als je iets niet goed deed, 
werd je geslagen met een karwats, 
niet heel hard, maar het was wél 
een gevoelige tik. Bij haar werd ik 
geconfronteerd met het idee van 
zwaartekracht en beweging. Gloria 
zei dat je moet centreren. Denk je-
zelf een lijn tussen de hemel en de 
aarde. Trek jezelf bij je kruin en zoek 

je balans. De verticale lijn staat voor 
de aarde en de zwaartekracht.
En de horizontale lijn staat voor de 
tijd, het vluchtige, de beweging. 
Maar je moet wél gecentreerd blij-
ven op de aarde, je moet bodem 
voelen. Dat komt in al mijn werk te-
rug. Door haar kreeg ik ook belang-
stelling voor dans en muziek uit het 
Oostblok en de Balkan. Op mijn 17e 

had ik een eigen dansgroep, Arazim, 
met vooral die muziek.

In 1965 ging ik ook naar de Rietveld 
Academie, maar toen ik een jaar la-
ter trouwde, heb ik die studie weer 
opgeschort en 
ben ik gestopt 
met de dans-
groep.”

In 1966 trouwde 
ze met Pieter 
Arnold Leupen, 
die werkte bij het 
Marine Hospitaal 
in Overveen. In 
december van dat 
jaar werd haar 
dochter Violet 
geboren en an-
derhalf jaar later 
haar zoon Pepijn. 
“Na een paar jaar 
zijn we gescheiden. Ik wilde me ver-
der ontwikkelen, wat niet kon als 
we samen bleven. In 1971 ging ik 
opnieuw naar de Rietveld Academie 
om met textiel te gaan werken, maar 
na mijn toelating wilde ik dat niet 
meer en besloot ik te gaan beeld-
houwen. Eerst had ik ontzettende 
haast om die opleiding af te maken, 
maar toen ik in 1974 mijn diploma 
Beeldhouwen had, dacht ik: “Ja, 
maar ik heb nog kleine kinderen. Ik 
kan niet zomaar gaan werken.” Dus 
ik heb er een jaar specialisatie aan 
vastgeplakt en in 1975 het diploma 
Keramiek behaald. En gelijk daarna 
ben ik Kunstgeschiedenis gaan stu-

deren aan de Universiteit 
van Amsterdam, zodat ik 
mijn beurs bleef houden en 
voor de kinderen kon blij-
ven zorgen.”

“Dat heb ik onderbroken 
toen ik in 1980 aan de 
Academie Minerva in Gro-
ningen een baan kon krij-
gen. Daarmee kon ik mijn 
studieschuld aflossen. En 
ook had ik dan vakantie in 
dezelfde periode als mijn 
schoolgaande kinderen. Ik 
had een vijfjarig contract, 
dus in 1985 hield het op. 
Toen zag ik een advertentie 

staan voor de Rijkshogeschool Maas-
tricht en daar heb ik van 1985 tot 
en met 2000 les gegeven. Zodoende 
had ik een basisinkomen. Dat was 
niet heel hoog, want meer dan twee 
dagen per week kon ik niet werken. 

Geen academie wil namelijk een 
kunstenaar die meer dan twee dagen 
in de week lesgeeft, want dan ben 
je geen kunstenaar meer, maar ge-
woon een docent. Ik vond lesgeven 
heel leuk. Ik mis het en ik zou het zó 
weer willen doen. Omdat ik me met 
verschillende disciplines heb bezig-
gehouden, kon ik veel leerlingen sti-
muleren. Maar op hun beurt hebben 
ze míj ook weer geïnspireerd.”

“Op de dagen dat ik niet lesgaf, was 
ik natuurlijk bezig met mijn werk. 
Een van de eerste dingen die ik 
maakte, was een gipsen werk met 
een gewicht dat wil ontsnappen. 

Dansgroep Arazim 

Hond van klei Het Spaarne met de Gravestenenbrug en de Waag 

Het “dát wil ik ook”-moment 

Jazzcombo De Narren met Jolanda’s vader op de contrabas 

Jolanda als zesjarige  

Vader dirigerend en moeder zingend  bij de HHV Vader als zigeuner 
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Burgwal. In 1998 kocht ik ook een 
huis in Venetië.

Pas jaren later ben ik hier in de 
Kleine Houtstraat komen wonen. 
Eerst had ik mijn atelier in de Waar-
derpolder, maar toen daar een oven 
is gaan roken, mocht ik het niet 
meer gebruiken. Daarna heb ik nog 
even een atelier gehad in de Egelan-
tier, maar dan zonder oven. En toen 
dacht ik: “Wat kun je nou níet in ma-
teriaal vatten?” Want je kunt bijna 
alles omzetten in materiaal. Maar 
niet de hemel… Toen ben ik de he-
mel gaan schilderen zoals je die ziet 
als je in het gras ligt. Dus zónder de 
horizon. Dít is het eerste schilderij 
dat ik maakte. Daarop zie je ook 
twee mensfiguren die naar de hemel 
zweven en dus geen zwaartekracht 
ondervinden.”

In Jolanda’s toonzaal hangt een 
kroonluchter, die gemaakt is met 
eierdopjes en bloemen. Ook hangt 
er een houten model van het kera-
mische breiwerk uit 1977. Er zijn 
glazen schalen met aan de zijkanten 
afgietsels van Jolanda’s gezicht.
Ze maakt ook tulpenvazen.

Van al haar diverse werk springt één 
er voor Jolanda uit. “In 1978 wilde 
Piet van Leeuwen in zijn galerie 
graag een tentoonstelling met mij 
maken, maar niet met keramiek.
Dus ik ben gaan nadenken wat ik 
daarvoor kon gaan maken en ik 
kwam uit op registraties van ge-
sprekken. Van de dertig mensen die 
ik toen heb gevraagd, wilden er vijf-
entwintig meedoen. Het waren ken-
nissen, vrienden, familie, de dokter, 
een melkboer, noem maar op.
En die vijfentwintig mensen heb ik 
drie vragen gesteld:
1) Hoe komt het dat wij elkaar ken-
nen en wanneer was dat?,
2) Wat was je eerste indruk? en
3) Wat denk je nu?
Dan kreeg je een verhaal. Die ge-
sprekken heb ik van iedereen opge-
nomen op cassettebandjes. Op de 

daarna verdween ik met een dansbe-
weging van Martha Graham. Harry 
de Wit had er bijzondere muziek bij 
gemaakt.”

Later heeft Jolanda een still van die 
video gebruikt voor een zeefdruk. 
Daarin kijkt Violet omhoog naar de 
spin. Het is een prachtige moment-
opname uit deze performance.

Jolanda’s zoon Pepijn is fotograaf/
videograaf, bij voorkeur van evene-
menten. Maar hij heeft heel 
veel foto’s gemaakt van Jo-
landa’s werken, die ook op 
haar website staan.

Veel werk van Jolanda heeft 
een zich herhalende struc-
tuur. “Eerst ben ik textiele 
vormen gaan vergroten, 
waardoor ze in een ander 
métier terechtkomen. Tex-
tiel werd namelijk, evenals 
keramiek, beschouwd als 
kunstnijverheid en niet zo-
zeer als autonome kunst. 
De keramieken weefselstruc-
turen die ik heb gemaakt 
en ook mijn werken met papier zijn 
niet abstract. Wat je wél abstract 
zou kunnen noemen zijn sommige 
van mijn schilderijen. Beeldhouwen 

is zwaar werk en zeef-
drukken moet je uitbe-
steden. Je kunt het ook 
zelf doen, maar dan 
kun je daarnaast geen 
andere dingen doen. 
Schilderen kun je he-
lemaal in eigen beheer 
doen.”

“In mijn leven ben ik 
vaak verhuisd en ik 
heb zowel in Amster-
dam als in Haarlem 
gewoond. Na tien jaar 
Amsterdam ben ik in 
1990 weer in Haarlem 
gaan wonen aan de 

Al gauw ging ik me concentreren 
op weefselstructuren, die ik uitver-
grootte in keramiek. Maar ik heb 
ook ‘Verschoten doek’ gemaakt, een 
linnen doek met papieren pijltjes.”

“Tijdens hun kindertijd heb ik Vi-
olet en Pepijn heel veel meegeno-
men naar musea, bij voorkeur naar 
tentoonstellingen waar ze dingen 
mochten aanraken. Ook tóen wa-
ren er al beeldhouwers die vonden 
dat je de tastzin van mensen moest 
aanspreken en dat je aan hun werk 
mocht komen. Later, in 1992 heb ik 
ook meegedaan aan de tentoonstel-
ling ‘Aanraken geboden – beelden 
voor blinden en zienden’ in het oude 
kerkje van Kortenhoef. Ik had toen 
afgietsels van mezelf gemaakt, met 
handen van glazuur.”

“In 1974 heb ik op het Griekse ei-
land Thasos een groot stuk ruw 
marmer voorbewerkt. Vanuit 
Griekenland is het vervoerd naar 
steenhouwerij Swaalf in Nederland, 
waar ik het heb afgemaakt. Het was 
een breisteek van twee meter. Van 
Swaalf werd het vervoerd naar het 
atelier van Wim Bosman, een van 
mijn vrienden. De aanhangwagen 
waarop het lag is onderweg losge-
raakt en kwam terecht in een win-
kelpui. De schade was enorm. De 
politie heeft het toen in beslag geno-
men. Waar het nu is, weet ik niet.”

“Mijn eerste opdracht kwam in 1975 
van de gemeente Haarlem. Het werd 
een wandsculptuur in de vorm van 
een keramieken breiwerk in Delfts 
wit. Het was gemaakt bij de experi-
mentele afdeling van de fabriek De 
Koninklijke Porceleyne Fles.
De gemeente Haarlem heeft het 
cadeau gedaan aan de Stadsbiblio-
theek, waar het in 1977 aan een bin-
nenmuur kwam te hangen.

Na een verbouwing van de biblio-
theek halverwege de jaren tachtig 
is het niet meer in de bibliotheek 
teruggeplaatst. In 2020 kon ik een 
gedeelte van de sculptuur tentoon-
stellen in de Stadskunstkamer, op 
de hoek van de Raaks en de Jacob-
straat. Het was maar een derde deel, 
want het andere gedeelte was niet 
meer heel. Misschien ligt het nu op 
de zolder van het stadhuis, maar dat 
weet ik niet zeker.”

“Rond 1980 had mijn vader geen 
zin meer in de vermoeiende muziek-
schnabbels. Sinds de opkomst van 
de televisie kwam bij de orkestoptre-
dens ook steeds minder publiek.
Na de opheffing van het orkest 
speelde mijn vader alleen nog thuis. 
Niet lang daarna werd hij ziek en 
overleed hij, nog geen zestig jaar 
oud. Toen ben ik begonnen aan de 
Violon d’Ingres.”

De Violon d’Ingres uit 1983 symbo-
liseert de tweestrijd van haar vader 
tussen zijn werk en de muziek. De 
Franse term duidt op een liefheb-
berij die met hartstocht wordt 
beoefend. De schilder Ingres was 
namelijk beroemd vanwege zijn 
schilderkunst, maar hij had eigenlijk 

veel liever zijn geld verdiend met 
vioolspelen. “De eerste versie van de 
Violon d’Ingres was nog geluidloos. 
Voor mij is het een levenswerk. Ik 
heb er eindeloos aan gesleuteld en 
dat doe ik nog steeds. De huidige 
versie kan met behulp van de wind 
een heel zacht geluid voortbrengen.”
Jolanda’s dochter Violet heeft mee-
gedaan aan verschillende perfor-
mances. In 1982 deed ze mee aan 
een modeshow in Toonzaal Zijhuizen 
te Haarlem en in 1983 aan een mo-
deshow in het Amsterdamse café 
Wildschut.

“Ze heeft 
ook meege-
daan aan de 
bruidslijn op 
station Haar-
lem, waarmee 
de Kunstlijn 
1988 werd 
geopend. Die 
performance 
gaat over 
het wachten. 
Bij treinrei-
zen moet je 
wachten en 
ook moet je 
wachten als je 
gaat trouwen. 
In 1985 deden 
we samen de 
performance 
‘Een vorm van 
schoonheid’ in 
theater/gale-

rie De Lantaarn 
in Rotterdam. 

Violet zat op een sokkel en was een 
sfinx. En ik kwam van boven naar 
beneden met een trapeze als een 
grote spin, een grote zwarte bol, 
op spitzen. En zij keek naar wat ik 
deed. Toen ik beneden was, deed ik 
mijn tutu uit en dan zag het publiek 
mijn achterwerk, dat zo rood was 
als het achterwerk van een mandril. 
En mijn tutu, het symbool van mijn 
schoonheid, gaf ik aan de sfinx. En 

Papiermaché 110 x 110 cm

‘Verschoten doek’

Weefselstructuur

Gewicht dat wil ontsnappen (gips)

Breisteek van wit marmer uit Thasos 

Jolanda met een deel van het breiwerk (1977) in de Stadskunstkamer
(foto Haarlems Weekblad, 2020) 

De contrabas van 
Jolanda’s vader

De Violon d’Ingres

De bruidslijn op station Haarlem, met tweede van 
rechts Violet en derde van rechts Jolanda

Zeefdruk van Violet die omhoog kijkt.
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Camilo die voor 
het COA (Centraal 
Orgaan opvang 
Asielzoekers) als 
begeleider van 
minderjarige asiel-
zoekers werkt. 
Camilo kent de 
Oekraïense vrou-
wen Tetiana, Luba 
en Halyna van 
de opvangboot in 
Haarlem-Noord. 
“Ze hebben bij ons 
thuis een kook-

club die een keer 
per maand bij el-
kaar komt.”
En passant maakte 
Camilo publiciteit 
voor de massage-
praktijk Camer37.
com van Martin.

de
 50

 st
e  Ho

fJe
sk

Ra
nt

 . . 
.

met willem bRand

Er werd afgetrapt met een 
college van burgemeester 
Wienen over de historie 
van de zaal en de geres-
taureerde panelen van 
32 graven van Holland. 
Daarna hielden achtereen-
volgens drie regenten een 
toespraak waaronder de 
penningmeester van stich-
ting de Hofjeskrant, Jan 
Willemink, en de voorzitter 
van stichting Haarlemse 
Hofjes, Lieuwe Zoodsma.
Als laatste kreeg oud-
regentes en voormalig 
columniste van de Hofjes-

krant het woord. ”Het 
leven in een hofje is 
veel dynamischer dan 
men denkt, dus zet de 
hofjespoort maar wa-
genwijd open,” zo blikte 
zij terug op Willems 
idee om een krant te 
maken. Na vijftien jaar 
is Willem nog steeds 
niet uitgeschreven,
gelukkig ook niet voor 
De Kampheilige.

Na het aanbieden van 
de krant werd de jubilaris door zan-
geres Jessica van Noord en de hele 
zaal canonsgewijs toegezongen met 
de volgende tekst: ‘’t Is een oude 

Iedereen die de Haar-
lemse Hofjeskrant een 
warm hart toedraagt 
waaronder zo’n honderd 
hofdames, waren op 6 
september om 16 uur 
aanwezig in de Graven-
zaal.
Op die historische plek 
zou onze wijkkrantre-
dacteur Willem Brand 
het eerste exemplaar 
van de 50ste editie van 
de Haarlemse Hofjes-
krant aanbieden aan de 
burgervader. stad, ’t is geen koude stad, ’t is een 

mooie stad, ’t is geen dooie stad. 
En het staat in de krant van meneer 
Willem Brand: Haarlem is een Hof-

jesstad. Wat een bof 
is dat’ op de melo-
die van ‘It’s a small 
world after all’. 

Hierna moesten 
de kelen dringend 
gesmeerd en de in-
wendige mens ver-
sterkt worden aan 
het lopende buffet.
Tot slot kreeg een-
ieder een ‘Hofjes-
krant Goodiebag’ 
met jubileumkrant 
aangeboden.

tentoonstelling ‘De utopische identi-
teit’ werden ze op vijfentwintig cas-
setterecorders tegelijk afgedraaid. 
Ze waren op zodanige afstand van 
elkaar geplaatst dat je de afzonder-
lijke gesprekken kon verstaan.
Je zag niets, maar je hoorde alleen 
een gesprek.”

“Over de Violon d’Ingres en over de 
bruidslijn-performance op station 
Haarlem was ik ook heel tevreden. 
Verder vind ik de samenwerking met 
de dichteres Sylvia Hubers heel bij-
zonder, onder andere in de groeps-
tentoonstelling ‘De nacht van de 
liefde” in 2007, met foto’s van mijn 
zoon Pepijn van glazen objecten. 
Daarover is in 2022 ook een boek 
uitgekomen. Met Sylvia stel ik ook 
de etalages samen met gedichten 
en objecten die sinds het coronajaar 
regelmatig zijn te zien in galerie De 
Tijd.”

In de omgeving van Haarlem staan 
diverse beelden die Jolanda heeft ge-
maakt, onder meer van Wigbolt Rip-
perda (Ripperdapark), Jac. P.
Thijsse (Thijsse’s Hof), Lennaert 
Nijgh (Johannes Enschedé Hof) en 

maar toch zijn er kosten verbonden aan onze 
Kampheilige. Papier wordt kostbaarder en druk-
kosten worden steeds hoger. We krijgen een bij-
drage vanuit de wijkraad, maar kunnen niet zon-
der adverteerders!
We zijn onze trouwe adverteerders enorm dank-
baar voor al hun steun -  toch zijn we desondanks 
op zoek naar nieuwe adverteerders.
Met een oplage van 1000 stuks in de wijk Heilig-
landen De Kamp bieden we een doelgericht en in-
teressant kanaal om de bewoners van onze buurt 
te bereiken, en de bedragen zijn te overzien.ad

ve
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Rd
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s ! Help mee de kampHeilige in stand 

te Houden en adveRteeR!

Hun beschilderde paasei-
eren waren erg in trek. In 
Oekraïne beschilderden ze 
de eieren met bloemen- en 
plantenverf. Ook waren er 

Schilderij van de hemel met zwevende 
mensfiguren

Glazen schaal met het afgietsel van 
Jolanda’s gezicht

Houten model van de wandsculptuur uit 
1977

Tulpenvaas ‘Fibonacci’ 

Ruud Brink en Ray Kaart (Egelan-
tiertuin). Jolanda heeft zich in haar 
leven beziggehouden met een breed 
scala aan mogelijkheden voor het 
maken van kunst: beeldhouwwer-
ken, keramiek, stoffen, papier, glas, 
modeshows, performances, soms 

met geluid, soms zelfs alleen geluid. 
“Performance heeft voor mij het 
voordeel dat je er alles in kunt stop-
pen: muziek, dans, beeldende kunst. 
Ik zoek de grenzen van de discipli-
nes op. Het idee staat voor mij cen-
traal en daarna ga ik me bekwamen 
in datgene wat ik er voor nodig heb. 
En het centrale idee voor mij is: hoe 
verhoud je je tussen de kracht van 
de aarde en de verlokkingen van de 
hemel?”

Ter afsluiting van de Kunstlijn geeft 
Jolanda elk jaar een diner voor 
deelnemers en belangstellenden in 
galerie De Tijd, Kleine Houtstraat 
120. Dit jaar vindt het plaats op 12 
november. Men kan zich aanmelden 
via info@jolandaprinsen.nl.

Het boek over 50 jaar werk zal 
worden uitgebracht bij uitgeverij 
De Toorts aan de Conradkade in de 
Waarderpolder. Samen met de uit-
gever stelt Jolanda het boek samen. 
Een overzicht met foto’s en video-
beelden van haar exposities en per-
formances is te vinden op de website 
www.jolandaprinsen.nl.

collages te bewonderen van COA-
jongeren en Oekraïense vrouwen, 
gemaakt tijdens de workshop van 
de Braziliaanse kunstenares Giselle 
Góes.

Ze zijn geïnspireerd op de schilde-
rijen van Gustav Klimt en Vincent 
van Gogh, vertelt Martin’s partner 

met kunst biJ camilo en maRtin

op
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In de zomer werd op 
Klein Heiligland 37 de 
verjaardag van masseur 
Martin Lenting gevierd 
met een open huis met 
veel lekkere Braziliaan-
se en Oekraïense
gerechten. De verjaar-
dag kreeg een kunstzin-
nig tintje door de
tentoonstelling van 
folk-art van de uit Oe-
kraïne gevluchte Teti-
ana Vlenenko en Luba 
Ktitorova.

willem brand
tekst en foto’s

Tetiana Vlenenko bij Camilo en Martin thuis

Met veel liefde 
zet de redactie 
van de Kamphei-
lige ieder kwar-
taal de buurt-
krant in elkaar. 
Dit doen we 
graag en voor 
niets en onze 
lezers ontvangen 
de krant voor 
niets, 

Meer informatie over de 
formaten en de tarieven?

Stuurt u dan een e-mail 
naar kampheilige@gmail.
com en u krijgt alle 
benodigde informatie 
toegestuurd. 
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De in Aken geboren en getogen Le-
oni was een charmante vrouw die 
graag even een praatje maakte en 
humor had. Omdat ze kwakkelde 
met haar gezondheid deed ze steeds 
vaker een beroep op haar buren zo-
als op Carla en Wiep uit de Cornelis-
steeg en overbuurvrouw Evelien.

getRouwd in beieRen
In Aken leerde Leoni Jack kennen. 
Neef Michel Schüller: “Jack had hier 
een televisiereparatiewerkplaats, 
later zijn ze verhuisd naar Lands-
berg am Lech in Beieren, waar Jack 
een baan kreeg in het onderhoud 
van vliegtuigsimulators. In 1972 

Vijftig jaar terug in 1973, 
herinnert oud-operateur Jan 
van Looij van Cinema Palace 
zich, betrokken Leoni Putz en 
Jack Stoelmann de voorma-
lige boekhouderswoning van 
Cinema Palace op nummer 30 
in het Klein Heiligland. Be-
gin jaren 70 waren ze van-
uit Duitsland naar Haarlem 
getrokken. 

zijn ze daar ook getrouwd. Niet lang 
daarna verhuisden ze naar Haarlem, 
waar Jack voor twee bioscopen ging 
werken.” Geen toeval dus dat ze die 
woning van Cinema Palace wisten te 
bemachtigen. Via de tuin kon Jack 
de achteringang van de bioscoop 
nemen. 

naaR de lidl
Carla: “Wiep en ik deden regelma-
tig boodschappen voor Leoni. Dan 
gingen met de auto naar Lidl. Vooral 
het sjouwen van de vele flessen wa-
ter werd voor mij steeds zwaarder, 
Leoni dronk namelijk geen kraanwa-
ter. Dat vertrouwde ze niet.
Ze ging veel naar Lene, een van haar 
zussen in Aken. Wiep en ik hebben 
wel eens aangeboden om haar weg 
te brengen. We houden allebei van 
autorijden. Dan hadden we een over-
nachting geboekt en er een gezellig 
uitje van gemaakt. Dat is er jammer 
genoeg nooit van gekomen.” 

Jack’s kantooR in palace
Oud-operateur Kees Slings: “Jack 
werkte als ambulante onderhouds-
techneut voor de Bioscoop Exploita-
tie Maatschappij, waar in Haarlem 
Palace en Roxy onder vielen. Hij had 
wel een kantoortje achter de cabine 
in Palace, waar zijn oude buizenra-
dio altijd loeihard stond, terwijl hij 
met een soldeerbout in zijn hand 
over een printplaatje gebogen mee 
neuriede.” Na het overlijden van 
haar grote liefde Jack in december 

1985, bleef Leoni vrienden met zijn 
collega’s. Kees Slings: “Ik heb tal-
loze keren na de laatste voorstel-
ling een Duits biertje bij Leoni thuis 
gedronken. Was altijd heel gezellig. 
Je kon echt met haar lachen. En ze 
was moederlijk, een goede vriendin. 
Klopte er misschien van het Ne-
derlandse drinkwater niet veel, het 
Nederlandse bier was in haar ogen 
puur vergif. ‘Daar stoppen ze chemi-
sche troep in, dat wil je niet weten. 
Als je dat in Duitsland zou proberen, 
kreeg je de volgende dag die Polizei 
aan de poort…’”

inval ouvReuse
Op een avond ging de telefoon in de 
cabine. Kees Slings: “Ik nam op en 
kreeg een geagiteerde Leoni aan de 
lijn, die met trillende stem vroeg of 
ik even bij haar kon komen. Er was 
in de keuken een muis in een val ge-
vangen, maar ze durfde de keuken 
niet in om hem weg te doen. Of ik 
dat even kon doen. Er zat nog zo’n 
twintig minuten film op de rol, dus 
ik ben even snel afgedaald, de zaal 
doorgelopen naar achteren en aan-
gebeld op nummer 30.

Als operateur moest je van alle 
markten thuis zijn.” Jan van Looij: 
“Als het erg druk was, zoals met een 
kerstpremière, hielp Leoni in keu-
rige kledij ook mee als ouvreuse en 
achter het buffet.”

‘ook last van meuse?’ 
Op een bloedhete septemberdag 
zakte Leoni in de Barteljorisstraat in 
elkaar. De ambulancemedewerkers 
konden haar na haar acute hartstil-
stand niet meer reanimeren.
Carla: “We hoorden het van Evelien, 
met wie ze ook goed contact had en 
die ook veel voor haar heeft gedaan.
We waren best ontdaan.”

Ook naaste buurvrouw Dorris is dat. 
“Toen ik hier in 1987 kwam wonen, 
woonde Leoni er al. Ik had toen twee 
katten. Heb je ook last van meuse?, 
vroeg ze. Ik zei: Ik heb er geen last 
van, maar je mag wel een kat van me 
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Had duitsland in 
HaaR HaRt
en in HaaR glas

willem brand
tekst

Jack hield kantoor bij Cinema Palace en 
woonde met Leoni recht achter de bio-
scoop in het Klein Heiligland in de voorma-
lige boekhouderswoning.

Foto: Jos Fielmich.

Beide woningen waren eigendom 
van Cinema Palace, zo blijkt uit de 
gesprekken met Kees Slings en Jan 
van Looij. Jack en Leoni betrokken in 
1973 nr. 30, de boekhouderswoning 
van de bioscoop. Bedrijfsleider Kees 

Trouwfoto van Leoni
en Jack uit 1972, bewerkt 
door neef Michael Schüller

Leoni heeft altijd 
contact gehouden 
met collega’s van 
Jack waaronder de 
operateurs Jan van 
Looij en Kees Slings. 
De foto van Leoni 
maakte Jan dit jaar. 
“Ze zat zonder tv en 
belde mij.”

Het visitekaartje van Jack dat Jan van 
Looij heeft bewaard. De dubbele nn zou 
erop kunnen wijzen dat Jack Duitse wor-
tels had. Kees Slings: “Ik zie Jack ervoor 
aan om die tweede n erbij gefantaseerd 
te hebben.”

lenen. Maar dat aanbod sloeg ze af. 
Ik ging af en toe een wijntje bij haar 
drinken. Je kon met haar lachen.
En iedere keer als ik wegging, gaf ze 
me iets lekkers mee.” 

bioscoop op zoldeR
Wiep weet dat Jack op zolder, die 
over het hele huis liep, een authen-
tieke bioscoop heeft gemaakt met 
hulp van afgeschreven filmappara-
tuur. Ook Jacks tweedehands Ham-
mondorgel kreeg er een plaatsje. 
“Jack was verduveld handig, hij 
bouwde ook schilderijklokjes. Ik heb 
ze wel eens gegoogeld, maar kon ze 
niet vinden. Dát was zijn creativiteit. 
Ze hingen overal in het huis. Na 
zijn dood heeft ze zijn spullen weg-
gedaan. Ik weet ook nog dat haar 
huis is gerenoveerd en dat ze haar 
keuken aan de voorkant wilde en 
kreeg.”  

facetimen met Heleen
Leoni ging geregeld stappen met 
haar beste vriendin en leerde Wiep 
in café ’t Kantoortje kennen. “Ze 
belde soms aan en dan zei ze: Ik heb 
last van muizen (meuse). Dat was 
een terugkerend probleem. Ik heb 
nog wel eens een bed voor haar in 
elkaar gezet. Dan kon zus Heleen 
met wie ze elke dag facetimede blij-
ven slapen.”

Uit de verhalen komt Leoni naar 
voren als iemand met een sterke me-
ning. Wiep: “Ze was best eigenwijs. 
Ik moest een keer met haar mee 

Rietkerk heeft 3,5 jaar op nr. 28, in 
de bedrijfsleiderswoning, gewoond. 
Kees Slings woonde er een half jaar, 
tussen twee woningen. De twee pan-
den zijn in 1988/89 gerenoveerd. 
Leoni woonde toen een half jaar in 

de Doelstraat. 
Na de ver-
bouwing, of 
eigenlijk de 
nieuwbouw 
van de pan-
den aan het 
Klein Heilig-
land, kwamen 
Leoni en Jack 
opnieuw in 
pand nr. 30 te 
wonen.

toen ze geld ging pinnen. Het was 
namelijk een flink bedrag. Dat kon 
alleen bij die ene bank, want de rest 
waren boeven.
Ze hing erg aan haar geboorteland 
Duitsland en aan Duitse producten. 
En jawel, ook aan Duits water.” 

Met dank aan de oud-operateurs 
van Cinema Palace Kees Slings 
en Jan van Looij, neef Michael 
Schüller en de wijkbewoners 
Wiek en Carla Radsma en Dorris 
Marchand.

De restauratie 
in volle gang.

Foto: 
Jos Filmich

de veRbouwing van klein Heiligland 28 en 30
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